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SLOVO STAROSTY

Vážení občané,

přijměte, prosím, úvodní informaci o právě zahájené stavbě 
„Kanalizace obce Věrovany“, která se nás všech přímo dotý-
ká. Obec již několik let usilovala o dotaci, ta po určení prio-
rity č.1 Krajským úřadem Olomouckého kraje byla vydáním 
Rozhodnutí o poskytnutí dotace MZe ČR dne 19. 8. 2011 
poskytnuta. Ještě jednou uvádím způsob financování,
které již schválilo ZO Věrovany a bude následující: vlastní 
zdroje investora 10% (8,198 mil.Kč), dotace ze státního 
rozpočtu MZe 45% (36,889 mil.Kč), krajské kofinanco-
vání KÚOK 6,1% (5 mil.Kč) a zvýhodněný úvěr 38,9% 
(31,889 mil.Kč) bez DPH. Zvýhodněný úvěr znamená, úvěr 
od banky pro investora s max. dobou splátek 10 let, kdy 
MZe bude hradit max. 4% úroků. 
V polovině září byla uskutečněna informační schůzka o po-
stupu prací a koncem měsíce začaly do naší obce najíždět 
stavební stroje, aby vytvořily v letošním roce hodnotu díla 
ve výši cca 20,8 mil Kč. Celé stavební dílo by mělo být do-
končeno do konce příštího roku s tím, že bude provedeno 
i cca 50% kanalizačních odboček. Druhá polovina těchto 
odboček bude dokončena do konce roku 2013. Jelikož ka-
nalizační odbočky nejsou předmětem získané a žádné jiné 
dotace, jsou tyto stavební práce rozvrženy takto z důvodu 
financování, jednoduše řečeno - aby obecní rozpočet tuto
zátěž zvládnul. Celková cena díla se potom vyšplhá někam 
kolem 100 mil. Kč. V dnešní době ještě není známa přesná 
cena za kanalizační odbočky (probíhá veřejná obchodní 
soutěž). Dále bude potřeba dopracovat projektovou doku-
mentaci nových přípojných míst (původní projekt z roku 
2004 neobsahuje kanalizační odbočky nově postavených 
nemovitostí). Dalšími náklady jsou práce spojené s dozoro-
váním stavby a kontrolou bezpečnosti práce - koordinátora 
BOZP, provádění archeologického dohledu a další vydání 
spojené s legislativou (zvláštní užívání pozemků, věcná 
břemena apod.)

…úplně na začátek 

Hlavní důvody budování kanalizace v naší obci jsou:
 Splnění legislativy spojené s vypouštěním odpadních vod 
 Umožnění napojení nemovitostí na veřejnou kanalizaci 
 a odstranění problémů s likvidací odpadních vod
 Zlepšení životního prostředí v obci a zlepšení stavu míst- 
 ních vodních toků, odpadní vody budou vypouštěny přes  
 ČOV v normou stanovené kvalitě
 Zvýšení komfortu bydlení, nemusíte se starat o údržbu 
 a pravidelné vyvážení jímky a starat se o likvidaci od- 
 padních vod, odstranění zápachu při čerpání a z jímek 
 všeobecně
 Dojde ke zhodnocení vaší nemovitosti – zvýšení její tržní  
 hodnoty
Jediným záporem pro občany zůstává v první fázi inves-
tice na vybudování domovní části kanalizační přípojky, 
a v druhé fázi potom platba stočného. Stočné je už v sou-
časné době zpoplatněno, ale jak již bylo dříve předesláno, 

dojde po dobudování kanalizace k jeho zvýšení. Je třeba ale 
zdůraznit, že obec nepředpokládá provozování kanalizace 
za účelem dosahování zisku, ale pouze jako služby pro své 
obyvatele. Proto se poplatky za stočné budou odvíjet pou-
ze od nákladů na dlouhodobý provoz a údržbu a jejich výše 
bude stanovena tak, aby provoz ČOV a kanalizace nebylo 
nutno dotovat z jiných zdrojů. Obdobně jako není v naší 
obci dotován svoz komunálního odpadu.

V rámci stavby bude vysazena z hlavní kanalizační stoky 
odbočka tzv. veřejná část přípojky, která bude ukončena na 
hranici vašeho pozemku revizní šachtou. Každý vlastník ne-
movitosti bude mít za úkol do této šachty provést přepojení 
či připojení tzv. domovní části kanalizační přípojky. Revizní 
šachta slouží k čištění a kontrole kanalizační přípojky. Do ve-
řejné kanalizace se napojují veškeré odpadní vody z dané 
nemovitosti, tj. z WC, koupelen a odpadní vody z kuchyně. 
Napojované vody nesmí být před napojením předčišťovány 
septikem apod. Do veřejné kanalizace se nesmí napojovat 
povrchové vody (svody ze střech), vody podzemní (drenážo-
vání) a odpadní vody z chlévů a hnojišť. Připojení domovní 

přípojky bude možné realizovat až po zprovoznění budova-
né kanalizace, tzn. po provedení všech potřebných zkoušek 
a předáním do předčasného užívání nebo kolaudací určité 
části stavby. Vše bude s vámi, v případě vašeho zájmu, 
předem zkonzultováno. 

Má-li být průběh výstavby úspěšný musíme se všichni ale-
spoň vstřícností k tomuto dílu postavit. Obrňme se pro-
to trpělivostí a s pochopením přistupujme k problémům, 
které nás čekají. Nejedná se jen o hloubení stok v jednotli-
vých částech obce, ale s tím spojené přerušování provozu, 
vzniklé objížďky… dodržováním zákazů vjezdu do takto 
označených úseků usnadníte situaci ve stavebním provozu, 
v mnoha případech průjezd linkových autobusů a předej-
te nebezpečným situacím. V neposlední řadě svým chová-
ním budete brát ohled na obyvatele bydlící v dané objížďce 
a vaše peněženka nebude jistě zatížena více dodržováním 
pravidel silničního provozu, jak případná pokuta udělená 
Policií ČR. Doufám, že se všichni vypořádáme s tím, že naše 
obec bude minimálně do konce příštího roku jedno velké 
staveniště.

Pozn.:
situační plány projektové dokumentace kanalizace jsou 
k nahlédnutí na webu obce v sekci dokumenty/kanalizace.

…aby toho nebylo málo

Krajský úřad Olomouckého kraje jako vlastník komunikace 
II/435 (komunikace nad naší obcí) Dub nad Moravou – To-
vačov na jaře příštího roku zahájí opravu této komunikace. 
Některé práce spojené s kácením dřevin a další přípravné 
práce by mohly začít již od letošního podzimu. Takže i opra-
va této komunikace se nás všech opravdu dotkne. Přes naši 
obec povede objížďka, resp. v průběhu 2.etapy výstavby – 
úsek Dub nad Moravou – Věrovany. V 1. etapě bude uzavřen 
a opravován úsek Věrovany – Tovačov, takže do Tovačova se 
budeme dostávat opravdu hodně složitě a zdlouhavě a ur-
čitě se to dotkne i autobusové dopravy. Všichni, kdo po této 
komunikaci jezdíme, dobře víme, jak potřebná již tato opra-
va je. Stavební práce by měly být dokončeny do konce roku 
2013, jak nám bylo sděleno zástupci investora. Nejen o prů-
běhu výstavby kanalizace, ale i o této stavbě vám budeme 
podávat průběžně všechny dostupné a důležité informace. 

…problém, který jste zaznamenali

Dne 5. 9. 2011 nám provozovatel skupinového vodovodu 
Dub nad Moravou, VEOLIA, Moravská vodárenská, a.s. ozná-
mil, že na základě opatření KHS (Krajská hygienická stanice) 
Olomouckého kraje, vydaného 22. 8. 2011 bude určen nový 
hygienický limit pitné vody v ukazateli dusičnany v hodnotě 
70 mg/l (původně stanovená hodnota činila 50 mg/l). Tato 
hodnota mírnějšího hygienického limitu je stanovena do 
31. 8. 2014. 

Co to pro nás, pro uživatele této vody znamená?
Nejcitlivější částí populace jsou kojenci do 3 měsíců věku, 
u kterých je zdravotní riziko velké i při krátkodobém použí-
vání vody s vysokým obsahem dusičnanů k přípravě koje-

necké stravy. Dále těhotné ženy a lidé s gastritickými nemo-
cemi. Vodu by neměli používat ani kojenci starší 3 měsíců 
a děti ve věku do 5 let, a to z důvodu vyššího příjmu vody 
v poměru k tělesné hmotnosti ve srovnání s dospělými. 
Ostatní děti a dospělí mohou pitnou vodu nadále používat 
v omezeném množství. Všechna doporučení se týkají pouze 
pitného režimu.

Tímto problémem se již před vydáním tohoto opatření za-
bývali někteří naši občané. Tato skutečnost byla zveřejně-
na v místním rozhlase a na webu obce. V informacích, kte-
ré byly poskytovány, se uvádí, že obsah dusičnanů během 
roku hodně kolísá; od hodnoty 30 mg/l až po hodnoty nad 
50 mg/l a je odvislý taky od intenzivní činnosti zemědělců 
v okolí ochranných pásem prameniště (prameniště Nena-
konice), a dále že dlouhodobé srážky v roce 2010 spláchly 
dusičnany do pramenišť. 
Moravská vodárenská a.s. Olomouc bude měsíčně sledovat 
ukazatel jakosti pitné vody (dusičnany) z výše uvedeného 
skupinového vodovodu a informovat jednotlivé dotčené 
obce. Měřením za měsíc září v naší obci byla zjištěna kon-
centrace dusičnanů v průměru 46,7 mg/l. Jako zřizovatel 
MŠ Věrovany jsme po výše uvedených skutečnostech do-
poručili a zajistili pitný režim podáváním balené vody. Dle 
uvážení každého z nás je, jak s touto informací naloží, ale 
není žádným tajemstvím, že voda ze skupinového vodo-
vodu již několik let dosahuje zvýšené hodnoty dusičnanů 
a není tedy vhodná zejména pro výše uvedenou skupinu 
populace. Určitě spousta rodičů již odrostlejších dětí, ba 
dnes už i dospělých si pamatuje, že i pro tyto děti balenou 
vodu kupovali, a to právě kvůli výše zmíněnému problému.
I o tomto případě vám budeme podávat průběžně všechny 
dostupné a důležité informace.

Miroslav Kubíček
starosta

Poskytovatelé dotací Kanalizace obce Věrovany
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Shromažďovací místo zeleného odpadu 
Shromažďovací místo - kontej- 
ner je určen pouze pro odpad 
ze zahrádek (posečená tráva, 
shrabané listí…) Na kontejner 
není možné vyvážet ořezané 
větve a klestí. Kontejner je umístěn v zahradě vedle Kul-
turního domu ve Věrovanech, otevřeno každou sobotu od 
8 – 12 hodin. 

Výběr poplatků
Každý rok v době od 1.3. do 30.6., tzn. čtyři měsíce, se vybírají 
na OÚ místní poplatky – stočné, pes, TKO. V případě potřeby 
je možno po domluvě rozdělit placení poplatků i na více-

krát. Ve výjimečných případech 
lze dohodnout splatnost i po 
termínu, ale je opravdu třeba 
přijít na úřad a termín splátek si 
s paní účetní domluvit. Všichni 
tedy máme na úhradu poplatků 
dost času. Přesto je každým ro-
kem rozesíláno množství upo-

mínek, a následně i platových výměrů. V takovémto případě 
už obec vybírá násobek dlužného poplatku. A v případě, že 
ani po takovémto upozornění občan poplatek neuhradí, je 
jejich vymáhání předáno exekutorovi. Všichni jistě víme, jak 
se potom taková částka navýší. Z pár stokorun může být 
i několik tisíc. A je to opravdu zbytečné, stačí v termínu dojít 
na obecní úřad a poplatek uhradit včas. Vymáhání poplatků, 
jejichž výběr je předmětem kontroly, je pak finančně nároč-
nější nejen pro občany, ale i pro obec. Proto prosím,  plaťte 
místní poplatky včas!

Návštěvnost internetových stránek a jejich provoz
Na počátku února 2011 bylo na webové stránky obce umís-
těno počítadlo návštěvnosti. Od té doby obecní stránky 
prohlédlo více než 4 tis. návštěvníků, denní průměr je 15 

návštěv. Na stránkách najdete usne-
sení z rady, usnesení a zápisy ze 
zasedání obecního zastupitelstva, 
formuláře, termíny vývozu popelnic 
a velkoobjemového odpadu, aktuali-
ty, fotogalerii, videoprezentaci obce, 
informace z knihovny, odkazy na 

další webové stránky, důležitá tel. čísla, jízdní řády… Adresa 
webových stránek: www.verovany.cz

Výzva pro řidiče
Řidiči, neparkujte prosím své auto- 
mobily na chodnících!
Vaše auta překáží chodcům, ma-
minkám s kočárky a také brání 
úklidu chodníků a v zimním období ztěžují odhrnování 
sněhu. 
Prosím i rodiče dětí z MŠ, aby svými auty (byť i jen na dobu 

Informace pro občany z OÚ
nutnou k odvedení dítěte do třídy) neblokovali vchod do 
areálu před vstupní brankou, kterou využívají maminky 
s dětmi – cyklisté a pěší příchozí.  

Žádost o kácení dřevin
Protože opět nastala doba vegetačního klidu a tím i mož-
nost kácení dřevin, připomínáme občanům tato pravidla:

Dřeviny je možno kácet v době od 1. října do 31. března. 
V případě, že obvod stromu ve výšce 1,30 m je větší než 
80 cm, je třeba mít ke kácení povolení obce. 

Postup podání žádosti:
Žadatel vyplní formulář Žádost 
o kácení dřevin, který lze vyzved-
nout přímo na OÚ, případně je 
k dispozici na webových stránkách 
obce v části Dokumenty – Formu-
láře. K vyplněné žádosti je nutné 
přiložit plánek se zákresem místa, 
kde se předmětná dřevina nachází. 
Žádost podává a podepisuje maji-
tel nemovitosti, v případě více spoluvlastníků je třeba, aby 
žádost podepsal každý z nich. Takto vyplněnou žádost pře-
dá žadatel na OÚ a ten na základě posouzení vydá rozhod-
nutí o povolení kácení.  
Upozorňujeme občany, aby své žádosti podávali na OÚ včas 
a nenechávali termín jejich odevzdání na poslední chvíli tak, 
aby jejich posouzení a zpracování proběhlo ke spokojenosti 
obou stran. 

Postupy při řešení 

Přihlášení k trvalému pobytu 
Občan, který požaduje přihlášení k trvalému pobytu v obci, 
vždy předloží pracovnici obecního úřadu platný občanský 
průkaz a dále dle typu bydlení:

Vlastní nemovitost – doklad o vlastnictví nemovitosti, tzn.  
list vlastnictví 
Novostavba – list vlastnictví a kolaudační rozhodnutí
Pronájem - nájemní smlouvu
Bydlení v nemovitosti jiného vlastníka – úředně ověřený 
souhlas vlastníka s trvalým pobytem další osoby - žadatele 

Po předložení těchto dokladů vyplní občan formulář, který 
mu předá pracovník OÚ a dále uhradí správní poplatek 
50,- Kč na osobu. Poté dostane Potvrzení o změně pobytu 
a bude mu znehodnocen stávající OP (ustřihnutý rožek). 
S tímto dokladem a OP musí do 10 dnů požádat na mat-
rice v Dubu nad Moravou nebo na Magistrátu Olomouc 
o vydání nového občanského průkazu (k vyřízení nového 
OP je potřeba jedna fotografie).
 
Změna trvalého pobytu v rámci obce 
Stejný postup jako u přihlášení k trvalému pobytu v obci

Zrušení trvalého pobytu v obci
Občan se přihlásí do místa nového trvalého pobytu a ta- 
mější ohlašovna tuto změnu nahlásí přes magistrát města 
Olomouce obci Věrovany. Není tedy třeba nic hlásit v dosa-
vadní domovské obci. 

Místní poplatky v obci
Za odpad se platí za osobu a rok obci, v níž má občan trvalý 
pobyt (a to i v případě, že pobývá mimo domov – dočasný 
pronájem apod.) Poplatek za psa platí majitel či držitel psa, 
jež má rovněž trvalý pobyt na území Věrovan. Za využívání 
veřejného prostranství se vybírá platba dle Obecně závaz-
né vyhlášky o veřejném prostranství. Stočné, nájmy obec-
ních pozemků a hrobů – smluvně. Výše místních poplatků 
je uvedena v aktuální platné obecně závazné vyhlášce obce 
Věrovany a je vyvěšena na webových stránkách obce v části 
Dokumenty – Obecní vyhlášky.

Legalizace – ověřování podpisů
Osoba, která požaduje ověření svého podpisu, se musí 
osobně dostavit na OÚ s platným občanským průkazem, 
příp. pasem. Správní poplatek za každý podpis je 30,- Kč. 
V případě osob nechodících lze po domluvě zajistit návště-
vu ověřujícího (p. Musilová) přímo v domácnosti. 

Vidimace – ověřování listin
Osoba, požadující ověření listiny, musí předložit k ověře-
ní originál příslušné (vidimované) listiny. Správní poplatek 
za každou i započatou stránku je 30,- Kč.

U legalizace a vidimace se vychází ze zákona č. 21/2006 Sb., 
o ověřování shody opisu nebo kopie s listinou a o ověřování 
pravosti podpisu a o změně některých zákonů, v platném 
znění.

Topná sezóna – nezapomeňte na komíny
Připomínáme občanům, že od 1. ledna 2011 vstoupila v plat-
nost vyhláška č. 91/2010 Sb., která nám všem ukládá určité 
povinnosti, týkající se provozu komínů a spotřebičů paliv. 

V tomto čísle Zpravodaje naj- 
dete letáček Hasičského záchran- 
ného sboru Olomouckého kraje, 
který povinnosti občanů k dané 
problematice přehledně shrnuje. 

Kontejnery na tříděný odpad
V naší obci jsou na pěti místech rozmístěny známé barevné 
kontejnery na sklo, plasty a papír. Kontejnery mají menší vha-
zovací otvory, jsou tedy určeny na sběr drobnějšího tříděné-
ho odpadu. Někteří z občanů ale ponechávají u kontejnerů 
odpady, které se do nich nevejdou, jako např. kanystry, kar-
tonové krabice (dokonce i s poštovní adresou) a další velký 
odpad. Dělají tak z místa pro kontejnery nehezkou skládku 
odpadu. Stačí, aby potom zafoukal vítr, a místo kolem kon-
tejnerů, potažmo kolem autobusové zastávky, vypadá jako 
smetiště. Přitom dvakrát ročně pořádá mateřská i základní 
škola sběr papíru a obec sběr velkoobjemového odpadu. 
Určitě není problém s odvozem počkat až do 
termínu přistavení kontejnerů. V této souvis-
losti připomínám podzimní termín odvozu 
velkoobjemového odpadu, a to 5. listopadu 
2011 od 8 do 12 hodin v areálu Sokolovny. 
POZOR!!! ZMĚNA STANOVIŠTĚ KONTEJNERŮ - ASFALTOVÉ HŘIŠTĚ SOKOLSKÉ 
ZAHRADY. Apeluji proto na všechny nedočkavce, nedělejte 
prosím z obce smetiště! Je to vizitka nás všech! 

Příspěvek Olomouckého kraje SDH Nenakonice
V letošním roce na základě Žádosti o poskytnutí příspěvku 
na pořízení, rekonstrukci, opravu požární techniky a nákup 
věcného vybavení Jednotky SDH obce z rozpočtu Olomouc-
kého kraje 2011 dostalo SDH Nenakonice dotaci ve výši 
15.500,- Kč a stejnou částku z rozpočtu obce. Tato částka byla 
použita na pořízení plovoucího čerpadla. Čerpadlo hasiči 
využijí nejen k případným zásahům, ale i v rámci požárního 
sportu. Slavnostní předání šeku na výše zmíněnou částku se 
uskutečnilo v rámci Okresního kola PS 4. června 2011 v Šum-
valdu. Šek předal hejtman Olomouckého kraje ing. Martin 
Tesařík. 

V letošním roce došlo ke krádeži měděné střechy na hřbi-
tovní kapli a k několika dalším pokusům uloupit ten zbytek, 
který na kapličce ještě zůstal. Drzost tohoto nebo těchto 
zlodějů nezná mezí. Střechu se pokusili ukrást před vě-
rovanskými hody, kdy jedna z návštěvnic hřbitova zlodě-
je vyrušila o půl šesté odpoledne. Asi tři týdny poté došlo 
k dalšímu pokusu, tentokrát kolem půl deváté večer. Ani to 
drzému zloději nestačilo a k dalšímu pokusu o krádež plechů 
došlo na začátku srpna. To už starostovi s těmito lidmi došla 
trpělivost a nechal na hřbitovní kapli nainstalovat kamerový 
systém. Snad se tato investice vyplatí a zloděje od jeho ne-
kalého počínání odradí. 
Podobná situace je i na dětském hřišti u zastávky v Rako-
davech. Ať je to vysypaný a zničený odpadkový koš, rozbitá 
palisáda, lavičky, poničené jezírko, lavičky odvlečené dopro-

Kamerový systém v obci
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střed silnice…. což už není jen vandalismus, ale ohrožení 
bezpečnosti silničního provozu. Na konci prázdnin byly  do-
konce dvě betonové lavičky odcizeny. 
 Ani to ale nestačí, v září dokončili vandalové rozbití skla 
na zastávce v Rakodavech, které na konci prosince zničili 
částečně. Protože k projevům vandalismu zde dochází opě-
tovně, uvažujeme o instalaci kamerového systému i zde.  
Další událostí, která byla v naší obci spáchána, jsou rozbité 
nové dveře do Sokolovny. 
Vandalové zničili i několik světel na cyklostezce do Dubu 
nad Moravou, a jedno ze světel dokonce ulomili. 
Možná si všímavý čtenář tohoto Zpravodaje teprve při 
pohledu na jeho obálku uvědomil, že ani směrník v Rako-
davech nájezdům vandalů neuniknul. Takovéto činy určitě 

vezmou chuť a snahu těm, kteří se snaží v obci něco pěkné-
ho vybudovat a pro obec udělat. Alespoň takto děkujeme 
tomu, kdo směrník v Rakodavech postavil a udržoval. Snad 
ho časem znovu obnoví….
Jak je vidět, vandalové ani zloději se nezastaví před ničím, 
tolik kamer snad v obci ani nainstalovat nelze.  
Prosím občany, aby věnovali zvýšenou pozornost těmto 
činům a pomohli tak odhalit viníky a tím přispěli k úspěš-
nému vyšetřování těchto událostí. Všechny tyto činy byly 
nahlášeny Policii ČR, a ta by případné svědky uvedených 
událostí přivítala. Při odhalení viníka by škodu tento musel 
nahradit, zatímco teď to platíme všichni…

Stanislava Popelková

Povinnosti nájemců hrobů na hřbitově ve Věrovanech
Dne 1. 7. 2002 nabyl účinnosti Řád veřejného pohřebiště obce 
Věrovany.
V Čl. 6 – povinnosti nájemce hrobového místa, odst. 6 se uvádí, 
že nájemce je povinen oznamovat provozovateli pohřebiště 
veškeré změny údajů, potřebných pro vedení evidence pohře- 
biště v souladu s § 21 zákona 256/2001 Sb. o pohřebnictví 
v platném znění.

V zákoně č. 256/2001 Sb., o pohřebnictví, § 21, odst. 1 se uvádí toto: 
Evidence související s provozováním veřejného pohřebiště 
vedená podle § 20 písm. d) obsahuje následující údaje:
a) jméno a příjmení osob, jejichž lidské ostatky jsou na 
 veřejném pohřebišti uloženy,
b) místo a datum jejich narození a úmrtí,
c) rodné číslo, bylo-li přiděleno,
d) datum uložení lidských pozůstatků nebo zpopelněných  
 lidských ostatků na veřejném pohřebišti včetně určení  
 hrobového místa a hloubky pohřbení; u zpopelněných 
 lidských ostatků způsob uložení jejich popela a v přípa- 
 dě vsypu i místo jejich uložení,
e) záznam o nebezpečné nemoci, pokud osoba, jejíž lidské  
 pozůstatky byly uloženy do hrobu nebo hrobky, byla  
 touto nemocí nakažena,
f ) jméno, příjmení, adresu místa trvalého pobytu a rodné  
 číslo nájemce hrobového místa, jde-li o fyzickou osobu,  
 nebo název nebo obchodní firmu, sídlo a identifikační 
 číslo osoby nájemce hrobového místa, jde-li o právnic- 
 kou osobu,

g) datum uzavření nájemní smlouvy a dobu jejího trvání  
 včetně údajů o změně smlouvy,
h) záznamy o skutečnostech uvedených v § 29 odst. 4 a 5,  
 pokud nastaly,
i) údaje o hrobovém zařízení daného hrobového místa,
j) údaje o skutečnosti uvedené v § 20 písm. e), pokud nastala, 
k) údaje o zákazu pohřbívání a době jeho trvání, pokud byl  
 zákaz vydán,
l) v případě rušení veřejného pohřebiště údaje o skuteč- 
 nostech uvedených v § 20 písm. g) bodech 3 až 6, pokud  
 nastaly.

Co to tedy vlastně znamená???
Každý nájemce hrobu musí na našem OÚ Věrovany hlásit 
veškeré změny ohledně svých údajů (změna adresy, změna 
příjmení apod.).

Dále po uložení lidských pozůstatků do země musí nájem-
ce ohlásit jméno a příjmení, datum narození a úmrtí, rodné 
číslo zemřelého a datum uložení do hrobu. Vzhledem k tomu, 
že tlecí doba je určená na 10 let, bude po každém uložení do 
země změněna nájemní smlouva na dalších 10 let.

Při uložení lidských pozůstatků do hrobky je tlecí doba stano-
vena na 20 let.

Při ukládání uren s popelem zemřelých se nájemní smlouvy 
samozřejmě měnit nebudou, ale oznamovací povinnost dle výše 
uvedených bodů a) až f) pro nájemce hrobových míst platí také. 

Závěrem tohoto „neveselého“ příspěvku vám chci poděkovat 
za to, jak hezky a s láskou pečujete o hroby svých blízkých a tak 
máme v celém okolí ten nejhezčí hřbitov. Tím vyjadřujete nejen 
vzpomínku na své blízké, ale vytváříte obdivuhodný dojem pro 
všechny návštěvníky našeho hřbitova.
Za chvíli bude „dušičkový čas“ a hodně z nás se v klidu a rozjímá- 
ní rádo projde krásně nazdobeným hřbitovem, kde si připomene 
nejen svoje blízké, kteří už nejsou mezi námi, ale i ostatní zemřelé 
a člověk si pak více uvědomí vlastní život a jeho pomíjivost…

Děkuji…….
Ivana Musilová

Kroniky obce…
V rámci hodových oslav proběhl v základní i mateřské 
škole Den otevřených dveří. V obou školách si mohli návštěv-
níci prohlédnout školní třídy a ostatní prostory, které byly 
vyzdobeny výtvarnými pracemi dětí. Všem návštěvníkům 

byly k dispozici a na jejich případné dotazy odpovídali 
zaměstnanci školy mateřské i základní. 
V základní škole byly navíc vystaveny staré školní fotografie
a obecní kroniky. Nejstarší z nich, Kronika školy Nenakonic-
ké, začíná dobou výstavby školy a jejím slavnostním vysvě-
cením 6. září 1874. V kronice se dozvíme nejen o dění ve 
škole, ale i o životě v obci jak v dobách mírových, tak i v době 
světové války. Se školou se čtenář loučí posledním zápi-
sem k 1. září 1976, kdy byla škola převedena pod tehdejší 
ZDŠ Věrovany. Kronika je doplněna několika dobovými 
fotografiemi.  Další  obecní knihou, která byla k nahlédnutí,
byly Protokoly obecního zastupitelstva, v nichž zápisy za-
čínají 14. července 1941 a končí 6. března 1954. V zápisech 
chybí poslední rok války a první polovina roku 1946. Samot-
ná kronika obce, která byla vystavena, nese název Kronika 
obce Věrovan a částí sloučených obcí Rakodavy a Nenakoni-
ce. Tuto kroniku psal od roku 1960 kronikář Vojtěch Novotný 
a od roku 1970 do roku 1974 pan Oldřich Zbožínek.  
V neposlední řadě byly vystaveny kroniky nové historie obce, 

které vzorně píše paní Jaroslava Konečná od roku 1990. 
Ve Státním archivu v Olomouci je uložena kronika obce Věro- 
vany, popisující události od roku 1924 do roku 1960 a kronika 
Obce Nenakonice, která končí sloučením obcí v roce 1960.

Kroniky jsou přístupné k nahlédnutí po předložení občan-
ského průkazu. Čtení v nich je zajímavé a poučné. 
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Výstava obrazů Joži Uprky

Obec Věrovany má ve svém majetku soubor čtrnácti obrazů, 
tzv. Křížové cesty od slováckého malíře Joži Uprky. Ten za 
zvláštních okolností, které zmiňoval dr. Krempl ve svých 
Regionech, namaloval tento soubor za svého pobytu ve 
Věrovanech. Obrazy byly původně umístěny v kapli sv. Jana 
Xaverského, ze strachu z odcizení je p. Cyril Vrbík přemís-
til na faru do Dubu nad Moravou a v kapli nechal umístit 
pouhé kopie. Tím obrazy pro Věrovany zachránil, protože 
kapličku si opravdu zloději ke své nevítané návštěvě vybrali.  

Velký ohlas u návštěvníků měla fotografická alba, která 
zapůjčila paní Ivana Trochová a pan Otakar Horáček. Díky 
pečlivosti pana Horáčka a pana Kotyzy jsme tak mohli na-
hlédnout do historie obce také v obrazech. V těchto albech 
se mohli vrátit do mladších let všichni ti, kteří byli členy 
Sokola a bývalého Svazarmu. Soubory fotografií jsou krásně
vedené a uspořádané, u fotografií nechybí popisky, data… 
v sokolských se samozřejmě našli účastníci Spartakiád, maš-
karních bálů a dalších akcí, ale i ti, kteří se zasloužili o vybu- 
dování nové Sokolovny…pamětníci si mohli připomenout 
starou, tehdy ještě dřevěnou budovu …mladí rodiče uka- 
zovali svým potomkům nejen sebe v mladých letech, ale 
i své rodiče, dnes už dědečky a babičky na loďkách, při 
střelbách a dalších akcích členů Svazarmu… 
Mnozí si tak připomínali nejen své mládí, ale i dobu, která 
k němu patřila a mladí viděli, jak se jejich rodiče a prarodiče 
i bez dnešních vymožeností dovedli bavit. 

Stanislava Popelková

Kopie je samozřejmě nezajímaly. Nyní jsou originály opět 
v držení obce. 
V rámci letošních hodových oslav na sv. Jana byly obrazy 
přivezeny a vystaveny v kapli sv. Jana Xaverského. Přestože 

v souvislosti s otevřením kaple a vystavením obrazů došlo 
k nedorozumění a do poslední chvíle nebylo jisté, zda se vý-
stava uskuteční a kaple bude zpřístupněna, nakonec se vše 
vyjasnilo a ke spokojenosti pořádajících i návštěvníků vše 

dobře dopadlo. Kaple byla pěkně vyzdobena a příchozím 
byl k dispozici znalecký posudek o pravosti díla a propagační 
materiály obce. 
Z důvodu nedostatku místa a krátkého času na přípravu 
nebyly obrazy umístěny tak, jak by si originály zasloužily, 
ale i tak si návštěvníci mohli obrazy prohlédnout a obdi- 
vovat jejich krásu, jež se lety jistě neztratila a v porovnání 
s kopiemi tím více vynikla.

Při této příležitosti patří poděkování paní Valové, která se 
o kapli vzorně stará a udržuje v ní opravdu čistotu a pořá-
dek. To zaznělo i od návštěvníků, z nichž někteří, ačkoliv 
jsou domorodci, navštívili kapli poprvé a byli její krásou 
mile překvapeni. I na jejich přání bychom rádi výstavu opět 
uspořádali.

Za kulturní komisi Ivana Musilová

Hanácké kvitek...
Krásné počasí, dechové kapely Věrovanka, Zdounečanka, 
Skoroňáci a Vlčovanka, moderátorka paní Ivana Slabáková 
a národopisný soubor Ballet Folklórico de Michoacán až 
z dalekého Mexika. Ti všichni se stali hlavními hrdiny již 13. 
ročníku Mezinárodního hudebního festivalu Hanácké 
kvitek, který se konal v sobotu 16. července 2011 ve Věrova-
nech na Olomoucku. 
Svižné polky, romantické valčíky i skladby zcela jiných žánrů 
rozezpívaly a roztančily návštěvníky festivalu všech generací.  
Ve zdejším regionu ojedinělou hudební akci zahájila krátce 
po 14 hodině pořádající hanácká Dechová kapela Věrovan-
ka v čele s kapelníkem Jiřím Uhlířem společně s moderátor-
kou paní Ivanou Slabákovou z Moravanky a místostarostkou 
obce Věrovany paní Stanislavou Popelkovou. Věrovanští 
muzikanti se představili jak jinak než v tradičních hanáckých 
krojích. Již během jejich úvodního koncertu byl areál věro-
vanské „sokolovny“ téměř zaplněn a další diváci v průběhu 
odpoledne přicházeli. 
V dalším programu se představila slovenská dechová hudba 
Vlčovanka, vítěz Zlaté křídlovky 2000, ale také dobrá mu-
zikantská parta. Kapela z Trenčína pod vedením kapelníka 
Petra Švajdy a uměleckého vedoucího Dušana Stehlíka má 
ve svém repertoáru převážně lidové písně a vlastní tvorbu, 
jež svým stylem reprezentuje hudbu súčanského regionu. 
Tyto skladby se pro posluchače převážně z Hané staly zají- 

mavým a příjem-
ným „výletem“ za 
česko-slovenské 
hranice.
V pozdním odpo-
ledni přišla na řa- 
du hanácká ka-
pela Zdounečan- 
ka z Kroměřížska, 
vítěz Zlaté křídlov-
ky 1984, jejíž mu- 
zikanti si zaslouží 
obdiv. Po sobot-
ním festivalu ve 
Věrovanech totiž 
sami v neděli pořá-
dali festival doma 
ve Zdounkách. Na-
vzdory svému na- 
bitému programu 
pozvání na Hanác-
ké kvitek přesto 

přijali a svým koncertem dokázali všechny diváky potěšit, 
pobavit, rozesmutnit i rozesmát.
V průběhu odpoledne a večera se mimo dechových kapel 
představily také mistryně republiky v estetické gymnastice 
Klára Svozilová a Dominika Klugerová z TJ Sokol Velký Tý-
nec a především v hanácké rovině dosud nevídaný mexický 
folklorní poloprofesionální soubor Ballet Folklórico del 
Estado de Michoacán. Diváci měli možnost za doprovodu 
latinsko-amerických a mexických rytmů sledovat v několika 
vstupech temperamentní tance plné barevných kostýmů, 
líčidel, masek a širokých úsměvů. Každé jedno vystoupe-
ní této skupiny mladých tanečníků sklidilo u diváků vždy 
ohromný úspěch. 

Festival vyvrcholil večerní zábavou, během níž se předsta-
vila krojovaná slovácká dechová hudba Skoroňáci ze Sko-
ronic u Kyjova, vítěz Zlaté křídlovky 1981. Jedná se o jednu 
z nejstarších kapel u nás. Byla založena v roce 1918. Kapelník 
Petr Mikliš prozradil, že: „Jedinou snahou celého souboru je 
dělat dobrou muziku a svými písničkami rozdávat radost 
a pohodu“. Jak řekl, tak se také stalo a přesně v tomto duchu 
Skoroňáci celý večer hráli a dvě hodiny po půlnoci festival 
zakončili.  
Letošní 13. ročník mezinárodního hudebního festivalu Ha- 
nácké kvitek se vydařil díky příznivému počasí, podpoře 
partnerů a zejména díky spoustě odvedené práce členů 
pořádající Dechové kapely Věrovanky. 
Příští ročník si rozhodně nenechám ujít, bude se konat 14. 7. 
2012!

Ing. Jiří Uhlíř
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Koncem letošního roku se dožívá významného životního 
jubilea – osmdesáti let – bývalý a dlouholetý ředitel věro-
vanské školy pan Bohumil Hanzlík.
Po studiu „Pedagogického gymnasia v Olomouci“ působil 
jako ředitel jednotřídní školy v Čabové a později v Leskovci 
v okrese Bruntál. Od září 1955 byl ustanoven učitelem ve 

PAN ŘEDITEL BOHUMIL HANZLÍK

Rakodavské modlení

škole v Nenakonicích a jeden rok řídil školu v Charvátech. 
Nejdelší etapou v pedagogické činnosti pana ředitele 
Bohumila Hanzlíka je jeho působení ve škole ve Věrova-

nech. Sem nastoupil v srpnu 1966 a po dvaceti šesti letech 
odcházel do důchodu v roce 1992. Učil a vychovával genera- 
ce žáků, staral se o chod školy, v letech 1989 a 1990 zajistil 
rozsáhlou rekonstrukci školní budovy. Za pedagogickou 
činnost a za péči o školu patří panu řediteli Bohumilu 
Hanzlíkovi úcta a poděkování spolu s přáním pevného zdraví 
do dalších let. 

Mgr. Ivana Trochová
Základní škola Věrovany

Náhodný návštěvník naší obce nebo její nový občan je 
mnohdy udiven, kam že se to vlastně dostal. Každá autobu-
-sová zastávka má jiný název, jsou zde dva hasičské sbory 
a hody se tu slaví nadvakrát. A mohly být i trojí. Nejmenší 
část naší obce, Rakodavy, měla totiž také své hody. Ale po 
sloučení obcí zanikly.
Rakodavy bývaly statkem, který patřil k tovačovskému 
zámku. Většina obyvatel byla za-městnána v zemědělství. 
A tak se zdá, že výběr termínu hodů nebyl náhodný. V čer-
venci bývaly žně v plném proudu. Kdo měl ruce a nohy, mu-
sel pomáhat, aby se sklizeň včas a v pořádku dostala pod 
střechu. Pracovalo se od rána do pozdního večera, denně, 
kromě volné neděle. Dnes už asi nezjistíme, jestli volba rako-
davských hodů na svátek svaté Anny byla dílem osvíceného 
feudála, nebo chytrého úradku Rakodavských. Se slavením 
hodů se totiž nečekalo na nejbližší neděli, jak je dnes prak-
tickým zvykem. Hody se slavily v tom dni, na který připadl 
svátek světice. A tak získali Rakodavští jeden den odpočinku 
v období nejtěžších prací navíc. Všude kolem se seklo obilí, 
jen Rakodavy měly volno.
A přestože Rakodavy nebyly nijak veliké, hody oslavit umě-
ly. Na tehdy volném plácku za pomníkem stávaly k velké 

radosti dětí kolotoč, houpačky i střelnice. Večer před 
svátkem rakodavští muži sbili dřevěný parket před Kučírko-
vou hospodou, oddělili ho břízkami od volného prostran-
ství, aby mohli vybrat vstupné, pozvali muzikanty a tančili 
celé odpoledne, až do pozdního večera. Hospodyně přispě-
ly každá něčím dobrým ze své kuchyně k zakousnutí, jak 
bývalo tehdy běžným zvykem. 
Součástí každých hodů je i duchovní rozměr. Slavily se přece 
na počest sv. Anny. 
A protože chtěli Rakodavští svou svatou uctít, scházeli se vždy 
v předvečer jejího svátku před kapličkou ke společné mod-
litbě. Býval to tradičně růženec a pak přímluvy ke sv. Anně. 
Obyvatelé v nich mimo jiné prosili svou patronku, aby jim 
dopřála hezké počasí. Ani velká horka, ani bouřky a deště, 
aby je ochraňovala před nemocemi, neúrodou apod.  
Občané Rakodav se letos domluvili, že když už zřejmě ne-

půjde obnovit tradici anenských hodů, obnoví alespoň spo-
lečné modlitby. A tak se sešli 25. července před kapličkou, 
jak bývalo kdysi zvykem, a spolu se pomodlili a připomněli 
si téměř zaniklou tradici. Sešla se poměrně početná sku-
pina občanů, někteří si ještě rakodavské hody uchovávají 
v paměti. Příští rok by mohlo mít předhodové modlení i větší 
účast, termín bude stejný – 25. červenec. 
Poděkování patří nejen všem účastníkům, ale především 
paní Pospíšilové a těm, kdo jí pomáhali rakodavskou kaplič-
ku uklidit a vyzdobit.
Rakodavské hody jsou dnes bohužel téměř zapomenuty. 
Ale jejich pamětníci jsou ještě mezi námi a bylo by od nich 
hezké, kdyby se s námi o své vzpomínky podělili a sepsali 
pro nás ostatní třeba i kratičký příspěvek.

Mgr. Marta Vavrysová

NOVÝ ŠKOLNÍ ROK V MATEŘSKÉ ŠKOLE VĚROVANY
V novém školním roce jsme začali pěkně zvesela. Mladší děti 
/koťátka/, přivítala kočička s klubíčkem a starším dětem /
medvídkům/, p. učitelka zahrála pohádku „O panu Medvě-
dovi.“

Společně jsme si zazpívali známé písničky a zahráli oblíbené 
hry. K našemu velkému překvapení se první školní den u ko-
ťátek obešel bez slziček – máme jen samé šikovné děti.
Při odchodu ze školky dostaly malé děti na cestu balonek 
– a to bylo radosti!

V I. oddělení máme zapsaných 23 dětí, paní učitelky Iva Pa-
velková a Ludmila Gerši /nová paní učitelka dojíždí z Olo-
mouce/.
Ve II. oddělení máme zapsaných 26 dětí, paní učitelka 
Hedvika Pešoutová Bc. /z Olomouce/, asistentka pedagoga 
Jitka Kubíčková se k nám vrátila po roce ze základní školy. 
O pořádek v MŠ se nadále stará Eva Zbořilová.
Pestré svačinky i obědy v naší jídelně připravují Julie 
Hrabalová a Helena Konečná.
Vedoucí kuchyně je Stanislava Popelková.
Přeji všem dětem v naší MŠ aby se jim u nás líbilo, hodně 
se naučily a rády na nás vzpomínaly a všem zaměstnancům 
elán do práce, trpělivost a pevné nervy.

Poslední z akcí:
14.9.2011 byla naše MŠ na 23. základně vrtulníkového 
letectva v Bochoři
1.10.2011 jsme pořádali společně se Sokolem a kulturní 
komisí „Pochod rodičů s dětmi“

Iveta Konečná, ředitelka MŠ
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Vítání občánků

V naší obci jsme dne 28. května 2011 uspořádali Vítání 
občánků, které se konalo v zasedací místnosti obecního 
úřadu. K velké radosti vedení obce i pořadatelů se ze třinácti 
pozvaných párů slavnostního obřadu zúčastnilo jedenáct, 
a to se šesti chlapci a pěti děvčátky. Pozvání se týkalo dětí 
narozených od konce října 2010 do května 2011. 
Hosty přivítala paní Ivana Musilová, po pozdravu místosta-
rostky Stanislavy Popelkové vystoupily s recitací děti ze 
Základní školy Věrovany a na flétny zahrály krásnou ukolé-
bavku Marta a Julka Vavrysovy. Za přípravu tohoto vystou-
pení jim i dětem ze ZŠ patří velké poděkování. 

Rodiče se podepsali do pamětní knihy, maminky obdrže-
ly květinový dárek a na památku se každá rodina vyfotila 
u kolébky. Rodiče dětí dostali mimo to od obce 7 tis. Kč 
ihned po narození děťátek. 
Slavnost byla zakončena společným fotografováním mami-
nek s dětmi a přáním, aby se všichni pozvaní vrátili do roka 
na další vítání občánků. 
Všem dětem přejeme šťastné dětství a spokojený život 
v naší obci. Nejen pro děti, ale i pro pořadatele byl tento den 
premiérou, snad se vydařil a budeme pořádat další. 

Za kulturní komisi Jiřina Přehnilová

V polovině prázdnin byla v naší obci, v části Rakodavy, ote-
vřena nová samoobslužná prodejna U lávky. Díky velkému 
úsilí a pracovním u nasazení manželů Hůlkových byla re-
konstrukce původní prodjny dokončena v krátké době, a to 
včetně úpravy okolí a tak potřebného parkoviště. Všichni zá-
kazníci jistě ocenili skutečnost, že stavební práce neomezily 
provoz původní prodejny. 
V době „super a hypermaketů“ je tento počin obdivuhodný 
a věřím, že mnozí z nás ocení domácí prostředí a pohodlí 
blízkého nákupu. 
Majitelům i všem zaměstnancům prodejny přejeme jen 
samé spokojené zákazníky. 

Stanislava Popelková

Nová prodejna
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Proměny obce v čase…

Areál volného času v Rakodavech 

Kulturní komise připravuje…

  2. prosince 2011 Mikuláš v zahradě Mateřské školy  

18. prosince 2011 Zpívání u stromečku
 před  ZŠ ve Věrovanech    
   
31. prosince 2011 Ohňostroj a rozloučení se starým rokem 
 
11. února 2012 Obecní ples v Kulturním domě 

Další akce, pořádané jinými subjekty, budou zveřejněny na 
webových stránkách obce. Prosíme pořadatele o včasné 
sdělení termínů tak, aby informace o jimi pořádaných akcích 
mohly být v aktualitách včas umístěny.  

Obec Věrovany připravuje na měsíc prosinec 2011 vydání 
nástěnného kalendáře (formát A4), který bude předán do 
každé domácnosti.

Oprava jezu

Kamenecký jez podzim 2010

Oprava jezu

Kamenecký jez podzim 2011
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